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zdarma / darmowe

Milí spoluobčané,
Když paní zima ukáže svou pravou tvář, je až k neuvěření, jak se naše obec ná‑

hle změní. Všeobecně se pro tento stav přijal termín „Ladovská zima“. Nejen děti 
stavějí sněhuláky, na rybníce se vesele bruslí a někteří stihli nejen na Holtzplatzu 
vyzkoušet svoji fyzičku a oprášit běžky. Tohle je všechno krásné, horší už je však, 
když ráno kvůli mrazu nenastartuji auto, když kvůli stavu na cestách spíše kloužu 
než jedu, to již taková idylka není. Podle zpracovaného postupu zimní údržby 
obecních komunikací lze zjednodušeně konstatovat, že se odhrnuje od středu 
obce k odlehlejším místům. V závislosti na předpovědi nebo aktuálnímu stavu se 
jezdí i 24h denně. Tímto systémem se snažíme o co nejrychlejší a nejefektivnější 
zimní údržbu. Přesto jsou úseky v obci, které jsou a budou obzvlášť nebezpečné. 

únor / Luty

2/2021

Jestli únor honí mraky, staví březen sněhuláky.

Czasem luty ostro kuty, czasem w luty same pluty.
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U většiny těchto úseků jsou žluté nádoby s posypovým materiálem. Není 
v silách smluvních partnerů, aby bylo vše ihned uklizeno a posypáno. Pro 
mnohé řidiče může být jízda na sněhu zrádná a nepředvídatelná. Inteligentní 
systémy současných aut v mnohém řidičům pomáhají, avšak fyzikální zákony 
se překonat nedají. Proto se obracíme na vás s prosbou: buďte v tomto ob‑
dobí více opatrní a ostražití, jak v chůzi, tak při jízdě autem. Opravdu není 
možné mít všude ihned odhrnutý sníh. Chtěl bych touto cestou poděkovat 
všem, kteří své auta parkují tak, že nepřekážejí zimní údržbě. Díky náleží 
i smluvním partnerům a pracovníkům místního hospodářství za dosavadní 
úsilí a nasazení. Zima ještě není úplně za námi, a tak vám chci popřát, ať 
nám v této době přináší nejen paní zima více radosti, nežli strastí a starostí.

místostarosta

Zastupitelstvo z pohledu diváka

Zájem o dění v obci roste. Je to 
viditelné jak v  online světě na 
sociálních sítích, tak na nárůstu 
návštěvnosti zasedání Zastupitel‑
stva. A je to moc dobře. Má pros‑
ba o větší informovanost směrem 
k občanům ohledně výstupů ze Za‑
stupitelstva byla vyslyšena. Dosta‑

la jsem možnost informovat vás, 
občany, sama v tomto zpravodaji. 
Níže přikládám nejdůležitější té‑
mata, která se řešila na zasedání 
Zastupitelstva ve středu 20.  led‑
na 2021. Mým cílem je podat vám, 
pokud možno, co nejobjektivnější 
informace.

Nejdůležitější výstupy ze Zastupitelstva ve zkratce:

1. Projekt Tělocvičny – aktuální stav – obec zažádá o dotaci
2. Separace odpadu – schváleno navýšení za svoz odpadu
3. Prostor bývalého areálu pily – v procesu – sepsání nejdůležitějších bodů, 
které zamíří k p. architektovi

První dobrou zprávou na Zastu‑
pitelstvu bylo, že projekt Tělocvična 
u Masarykovy základní školy Návsí 
je stále ve hře, i když už to pomalu 
po prosincovém zasedání vypadalo 
ohroženě. Některým zastupitelům se 
nelíbila výsledná částka. Tělocvičnu 
chtějí a jsou zajedno s učiteli a žáky, 
že renovace je nutná, ale nechtějí na 

její výstavbu investovat tak vysokou 
částku. Naštěstí pro nás „nowšany” 
na konci roku vypsala Národní spor‑
tovní agentura dotaci, o kterou má 
obec v plánu v nejbližší době zažádat. 
V případě úspěchu by na výstavbě 
tělocvičny mohla obec ušetřit až 50 
milionů korun. Proto držme palce, 
ať to klapne. :)

Druhým důležitým tématem byla 
separace odpadu. Po delší diskuzi 
a zvažování, jak zatočit s odpadem 
v obci a vysokými náklady s  jeho 
zpracováním, Zastupitelstvo došlo 
k závěru, že je nutné zvednout ceny 
za odvážený odpad (pozn. pro úpl‑
nost informací: Obec v minulém roce 
kryla ztrátu v oblasti odpadů v cel‑
kové výši 1.848.734 Kč, to je 473 Kč 
na občana viz  Návsíčko 1/2021). 
Z nynější ceny 500 Kč za osobu tedy 
rovnou o 100 % na 1000 Kč za oso‑
bu. Variantou ještě bylo pomalejší 
zdražování, ale zastupitelé se chtějí 
vyhnout faktu, že za rok nebo dva 
budou ceny opět zvedat. Z jejich řad 
zazněl např. argument, že když se to 
rozpočítá na jednoho občana za rok, 
vychází to denně na 3 Kč. Bylo však 
také zmíněno, že případné zdražo‑
vání musí projít určitým procesem, 
tedy nejdříve vytvořením vyhlášky, 
která se pak opět musí schválit na 
Zastupitelstvu. Uvidíme tedy, mož‑
ná už na příštím Zastupitelstvu, zda 
zvýšení ceny za odpad vejde skutečně 
v platnost.

Dlouho očekávané téma bývalého 
prostoru areálu pily bylo téměř po‑
sledním bodem programu. Pan mís‑
tostarosta představil výsledky an‑
kety od občanů. Jen pro zajímavost, 
na anketu odpovědělo: 262 občanů, 
z toho 87 % hlasovalo pro park s re‑
laxačně sportovními prvky, 2 % hla‑
sovalo pro bytovou zástavbu a 11 % 
hlasovalo pro obě možnosti. 17 ob‑

čanů poslalo vlastní námět. Někteří 
dokonce vytvořili i samotný vizuální 
návrh daného prostoru – konkrétně 
5 občanů. Vedení Obce poděkovalo 
všem, kteří se zúčastnili a přispěli 
svým námětem. Zastupitelé došli ke 
shodě, že na tomto území nechtějí 
bytovou zástavbu, ale skutečně to, co 
si nejvíce občané přejí, a to místo pro 
využití volného času. Dále se vygene‑
rovaly nejdůležitější body s návrhy, 
které by na tomto území neměly chy‑
bět. Postup, který na Zastupitelstvu 
zazněl, by měl být následující. Tyto 
nejzásadnější body budou předány 
p. architektovi, který vytvoří studii 
a návrhy se do ní pokusí zakompo‑
novat. Studie by měla být následně 
Zastupitelstvu předána k připomín‑
kování. Osobně velmi oceňuji, že i ná‑
vrhy z řad nás občanů, kteří jsme byli 
na tomto Zastupitelstvu přítomni, 
byly brány vážně a připsány ke stá‑
vajícím návrhům. Seznam návrhů 
vypadal takto: reprezentativní střed 
obce s centrálním bodem pro setká‑
vání a altánem, park, in   ‑line okruh 
s osvětlením, vytvoření umělého kop‑
ce (z přebytečné zeminy), sociální za‑
řízení, ostrůvky pro různé generace: 
tréninková plocha pro hasičský sbor, 
workout, skate park, dětské hřiště 
s prvky bývalé pily.

Během zasedání se také řešil pro‑
jekt rozšíření chodníků na ulici Dlou‑
hé, který by se měl napojovat dále na 
ulici Kaštanovou. Oprava stávajícího 
chodníku na ulici Kaštanové není ve 
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stávajícím projektu zamýšlena. Opra‑
va chodníku na ulici Kaštanové byla 
diskutována, ale další přesný postup 
nebyl blíže specifikován.

To je, milí spoluobčané, z ledno‑
vého zasedání Zastupitelstva všech‑

no. Pevně věřím, že se stanovený 
cíl, podat vám objektivní informace 
ohledně výstupu ze Zastupitelstva, 
podařilo naplnit. Koho dění v naší 
obci zajímá, přijďte na další zasedání. 
Možnost máme hned v březnu.

Pavlína Turoňová

Zimní radovánky v MŠ Kaštánek

Začátek nového roku 2021 jsme 
si v MŠ Kaštánek opět zpestřili ko‑
ledováním Tří králů. Děti ze třídy 
včeliček se jako každý rok naučily 
tříkrálovou píseň, vyrobily koruny 
a vykročily popřát ostatním dětem 
i zaměstnancům hodně štěstí a zdra‑
ví. V dnešní zvláštní korona virové 
době je to zdraví opravdu potřeba. 
Dostalo se jim pochvaly, sladké od‑
měny, a tak se každý na chvíli cítil 
královsky.

Letošní sněhová nadílka nás láká 
k zimním radovánkám na školní za‑
hradě. Už od rána s dětmi sledujeme 
počasí a tvoříme si v MŠ „Kalendář 

přírody“. Venku pak pozorujeme 
změny přírody ‑ sněhové vločky, led, 
rampouchy atd. Pozorujeme také sto‑
py zvířat ve sněhu, děti už rozpoznají 
ptačí stopy od kočičích. O ptáčky se 
také v zimě staráme ‑ sypeme zrní 
do krmítka, abychom mohli na jaře 
poslouchat krásné trylkování. Děti si 
postavily na školní zahradě sněhu‑
láky, kteří nám však postupně roz‑
táli, ale právě při tom si osvojujeme 
zákonitosti přírody. Také bobujeme, 
koulujeme se, stavíme bunkry a vů‑
bec užíváme si sněhu všemi smysly.

A když počasí nedovolí, kreslíme si 
v MŠ sportovce zmizíkem, malujeme 

zimní obrázky, vyšíváme bavlnkou 
svetříky, tvoříme krmítka z papí‑
ru a hrajeme zimní hry s pohybem 
a také hrajeme divadlo – pohádka 
o  „Rukavičce“ nebo „Tři vrabce“. 
A opravdové divadlo „Beruška“ nám 
přijede do MŠ zahrát představení 
„Hurá sníh, pojedeme na saních“. To 
bude odměna za naše snažení!

Předškoláci třídy včeliček měli letos 
v lednu možnost navštívit dílny DDM 
Jablunkov. Formou aktivity „Malý ře‑
meslník“ se děti seznámily s prostře‑
dím DDM a vyrobily si samy dřevě‑
nou lodičku. Při práci s opravdovým 
nářadím je vedli a „trošku“ pomáhali 

ředitel DDM V. Pospíšil a mistr V. 
Hrankay. Zaujaté děti řezaly, pilovaly 
smirkovým papírem, lepily, šroubo‑
valy dokonce i akuvrtačkou u svých 
ponků. Na nějaké zlobení nebyl vů‑
bec čas, a když si mohly svou vlast‑
noručně vyrobenou lodičku odnést 
s sebou, nadšení vyvrcholilo. Projekt 
byl doplněn zábavným programem 
p. knihovnice H. Himlar se zaměře‑
ním na předčtenářskou gramotnost.

Tímto chceme za úžasný zážitek 
v DDM Jablunkov všem zúčastněným 
poděkovat a už teď se těšíme na další 
spolupráci.

Kolektiv MŠ Kaštánek Návsí

Radosne spotkanie

Dziś uczniowie powinni się zwra‑
cać do uczącego – panie nauczycielu 
lub pani nauczycielko.

Jednak, zwłaszcza młodsze dzieci 
z tego dwuwyrazowego zwrotu czę‑
sto przechodzą tylko do skróconej 
formy – panie czy pani.

W pewnej wiejskiej szkole była 
umieszczona jedna elokowana klasa 
czwarta. Był to stary, lecz ładnie od‑
nowiony budynek z wieżyczką i nie‑
wielkim dzwonem. Dawniej, kiedy to 
jeszcze dzieci pasały rano krowy, na‑
uczyciel zwoływał takim dzwonem 
dzieci do szkoły. Dziś uczniowie nie 
potrzebują nawet zegarka, wystarczy 
komórka, żeby się nie spóźnić na lek‑
cje. Dzwon został tu na pamiątkę.

We wspominanej szkole uczyła 
Pani. Była wymagająca, ale też wy‑
rozumiała dla swych podopiecznych 

i czasem przygotowała im jakąś nie‑
spodziankę. Jesienią poszli więc w 
ramach wychowania fizycznego do 
lasu, bo na wsi zawsze się wie, kie‑
dy grzyby rosną. Nazbierali wspól‑
nie sporo tych darów lasu. Uradzili 
z Panią, że poproszą kucharki szkol‑
ne, by im te grzyby przyrządziły. 
Przynieśli sobie z domu po jajku i po 
kromce chleba. Ależ to smakowało! 
Tym bardziej, że własnoręcznie na‑
zbierane.

Innym razem wybrali się na lek‑
cji nauki o przyrodzie pod las i tam 
poznawali rośliny, krzaki i drzewa. 
Było tam sporo krzaków dzikiej 
róży. Po zaznajomieniu się z właści‑
wościami leczniczymi tego krzaka/
witamina C/, zebrali wszyscy razem 
pokaźną ilość tej szypszyny. Potem 
po ususzeniu zimą kucharki przy‑
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rządzały z niej herbatkę a dzieci na‑
prawdę nie chorowały.

Przyszła Wielkanoc. Chłopcy, jak 
to bywa, po kryjomu przynosili już 
wcześniej sikawki i chcieli dziew‑
częta polewać. Nauczycielka wtedy 
powiedziała; „Nie będziemy wodą 
niszczyć klasy, ale jutro zrobimy 
sobie śmigus ‑ dyngus w ogrodzie. 
I było tak – po lekcjach dzieci prze‑
brały się do stroju gimnastycznego 
i wyszły z Panią przed szkołę. Do 
budynku prowadził ganek a po obu 
stronach były ogródki. Przez jeden 
przepływał mały potóczek, ten zajęli 
sobie chłopcy i w nim pełnili swoje 
sikawki. W drugim ogródku dziew‑
częta przynosiły sobie w wiadrach 
wody ze szkoły lały po chłopcach 
garnkami. To była bitwa wodna. 
Potem zadowoleni przebrali się do 
suchych ubrań i wracali autobusem 
lub na piechotę do domu.

Rodzice jednej uczennicy mieli 
nad szkołą staw. Pod koniec roku 
podręczniki już były oddane, świa‑
dectwa wypisane, więc mogła być 
jeszcze jedna niespodzianka. Odbyło 
się, za pozwoleniem rodziców i wła‑

ściciela, kąpanie w stawie.To było w 
tym upale pluskania, skakania po‑
tem opalanie i znowu do wody. Było 
tam może siedemdziesiąt cm wody, 
więc dzieci się bezpiecznie wyhasały. 
O jednym jednak ani nawet Pani nie 
pomyślała. Dno stawu było zamulo‑
ne i uczniowie byli teraz jak mali 
Murzyni. Następnego dnia już czyści 
uroczyście odebrali świadectwa.

Po prawie dwudziestu pięciu la‑
tach przedzwoniła do nauczycielki 
jedna z tych byłych uczennic z za‑
pytaniem, czy mogą ją odwiedzić. To 
znowu była przemiła niespodzian‑
ka dla emerytowanej nauczycieli. W 
umówionym dniu podjechały przed 
dom cztery ładne samochody, z każ‑
dego wyszła piękna pani i weszły 
do mieszkania. To była delegacja 
uczennic z tamtych lat. Panie mają 
dziś swoje firmy. Nawet przyniosły 
upominki. Przy stole i przekąskch 
wspominano wesoło te i inne prze‑
życia szkolne. Było to po tylu latach 
bardzo radosne spotkanie dla byłych 
uczennic a zwłaszcza dla nauczyciel‑
ki.

I.T.

SZCZĘŚLIWEGO NOWEGO ROKU

Był już, KURZY KROK‘', był już, 
BARANI SKOK‘' a my przedszkolacy 
z Nawsia dopiero teraz Was pozdra‑
wiamy.

Życzymy Nam wszystkim w 2021 
roku wszystkiego dobrego, a przede 
wszystkim zdrowia. Może wspólnymi 
siłami uda Nam się wysłać na odległą 

planetę, a nawet inną galaktykę, tego 
intruza imieniem COVID‑19.

Nasze przedszkole, na szczęście, 
pracuje prawie normalnie. Zaczęli‑
śmy 4. września i z krótkimi prze‑
rwami jesteśmy stale na miejscu. Za‑
jęcia w przedszkolu odbywają się tak, 
jak zawsze. Pracujemy i organizuje‑

my czas dla naszych 20. przedszko‑
laków w taki sposób, aby przycho‑
dziły rano z radością a po południu 
z płaczem odchodziły zadowolone. 
Tradycyjnie, spotkania z rodzicami, 
krewnymi i sympatykami były nam 
zabronione, ale szukamy innych 
form kontaktu.

Najbardziej nam żal każdorocz‑
nych, JASEŁEK‘' oraz, DNIA BAB‑
CI i DZIADKA‘'. Nie mogliśmy się 
pochwalić przed bliskimi naszymi 
umiejętnościami ‑SZKODA!‑ ale pro‑
szę poprosić dzieci o  własny, ro‑
dzinny występ, bo naprawdę wiele 
umiemy.

Nasza mała grupa taneczna, złożo‑
na z tych najmłodszych dwu i trzy‑
latków ciągle chce być na parkiecie 
i prosi o muzykę. Jako oufit taneczny 
wystarcza przewiązany kocyk imi‑
tujący płaszcz królewski, błyszcząca 
opaska, szarfa, czy fikuśna spódnicz‑
ka. Jest na co patrzeć. Mamy wśród 
nas sprytnych majsterkowiczów, 
sportowców, artystów, bo każdy z nas 
jest w czymś wyjątkowy.

W ramach najatrakcyjniejszych 
zajęć należy wspomnieć o spotkaniu 
z prawdziwym świętym Mikołajem. 
Z naszej strony, coś niecoś‘' żeśmy mu 
pokazali a on obdarował nas ładny‑
mi prezentami. Dobrze, że miał do 
pomocy zarówno anioła jak i diabła, 
bo tych podarunków było naprawdę 
dużo. Zarówno rodzicom jak i za‑
cnym gościom serdecznie dziękujemy 
za organizację spotkania. Było fajnie!

W listopadzie odwiedziły nas pra‑

cownice DDM ‑Bystrzyca. Zawsze my 
tam jeździmy a w tym roku było od‑
wrotnie. Zajęcia dotyczyły już okre‑
su świątecznego, a ich efekt dzieci 
zaniosły do domów jako dekorację 
stołu czy mieszkania.

Dużo radości daje nam także, 
ŚWIĘTO PIECZONEGO ZIEMNIA‑
KA‘'. Pomimo tegorocznego słabego 
urodzaju my mieliśmy, pieczoków‘' 
dosyć. Smakowały wyśmienicie a nie‑
którzy z nas zjedli nawet po 10 sztuk 
i nic nie poszło, na zmar‘'.

Bardzo żałujemy, że nie uskutecz‑
nił się KURS NARCIARSKI. Bywa 
to najważniejsze wydarzenie w 
grupie starszaków, ale w tym roku‑
‑NIESTETY! PANDEMIA i brak śnie‑
gu pokrzyżował nam plany. Chociaż 
z żalem, ale musieliśmy to przeżyć.

Na spacerach po Nawsiu szukali‑
śmy chociażby odrobiny śniegu, a tu 
bęc 13 styczeń zgotował nam miłą 
niespodziankę ‑nasypało DUUUŻO 
śniegu.

Przepraszamy rodziców, że mieli‑
śmy mokre kombinezony i ocieplacze, 
ale inaczej się nie dało.

Mamo ‑tato wiesz jak to dobrze 
wyturlać się w śniegu, zrobić igloo, 
skoczyć do zaspy, rzucać śnieżkami 
do dziewczyn, wywrócić się na san‑
kach, nasypać chłopcom śniegu za 
kołnierz. To jest dopiero frajda!

Ale teraz wiosna już blisko, więc 
cieszymy się na to, co będzie i znowu 
kiedyś damy znać o sobie.

Wasi przedszkolacy
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Jarní prázdniny klepou na dveře…

Prvním únorovým dnem odstar‑
tují v částech České republiky jarní 
prázdniny. Část dětí plynule navá‑
že na pololetní prázdniny, někteří 
si na ně ještě chvíli počkají. Tak či 
tak, děti čeká odpočinek od online 
výuky, ty menší od výuky prezenč‑

ní. A hlavně prázdniny znamena‑
jí méně povinností a více času na 
odpočinek, hry, výlety s rodinou 
a zábavu s kamarády.

Přesto nezapomínejte na pár zá‑
kladních pravidel:

� neotevírejte dveře cizím lidem, nesdělujte informaci o tom, že jste sami 
doma nebo v kolik hodin se rodiče vrátí domů
� pokud opouštíte byt nebo dům, měly byste za sebou řádně uzavřít okna 
a dveře
� při odchodu zanechte rodičům vzkaz kam a s kým jdete ven
� klíče od bytu nenoste viditelně
� dbejte pravidel při přecházení přes přechod pro chodce (vždy se rozhléd‑
nout vlevo, vpravo, a ještě jednou vlevo)
� buďte vidět! Stále se stmívá poměrně brzy, a proto buďte vybaveni reflexní 
páskou, kterou si v případě potřeby umístíte na oblečení
� k hrám využívejte místa na to určená – cesta není hřiště, k hrám slouží 
místa k tomu určená
� i když bude mrznout, nebruslete na neznámých zamrzlých vodních tocích 
a rybnících, led může být velmi slabý
� k sáňkování jsou vhodnější místa než kopce, které končí uprostřed silnice, 
auto by nemuselo stihnout zabrzdit včas
Jestliže se chystáte i s rodiči na hory:
� před odjezdem sledujte předpověď počasí, při déle trvajícím sněžení může 
hrozit sesunutí lavin
� nenechávejte ve vozidle na parkovišti své cennosti viditelně (tablet, note‑
book na zadním sedadle vozidla), mohly by Vám zbýt akorát oči pro pláč
� neopouštějte vyznačené turistické nebo lyžařské trasy
� mějte vždy nabitý mobilní telefon pro případ, že byste se ztratili (v tako‑
vém případě je vhodné ihned volat na linku 158)
� také s sebou mějte dostatek jídla a pití, a hlavně vhodné oblečení – myslete 
na své zdraví
A pro ty, pro které je odpočinkem surfování po internetu:
� nezapomínejte na to, že vše, co jednou zveřejníte na internetu, již nelze 
vrátit
� neposkytujte informace osobního charakteru cizí osobě, kterou neznáte

� nesdělujte nikomu svá hesla
� pozor na zveřejňování svých fotografií
� nechoďte na žádnou schůzku sjednanou přes internet s neznámou osobou!
Užijte si jarních prázdnin tak, abyste na ně mohli jen v dobrém vzpomínat.
Krajské ředitelství policie Moravskoslezského kraje
oddělení prevence

nprap. Karla Špaltová

Bezpečnost dětí v silničním provozu o pololetních 
prázdninách

Text tohoto článku se věnuje jed‑
něm z nejzranitelnějších účastní‑
ků silničního provozu, a to dětem. 
Doprava se stala neodmyslitelnou 
součástí našich životů, proto je 
důležité seznámit děti s různými 
dopravními situacemi již v útlém 

věku a takto ochránit jejich zdra‑
ví. V souvislosti se školním rokem 
čekají děti pololetní prázdniny, 
budou mít více času pohybovat se 
venku, proto připomeňme pravidla 
bezpečného chování v  silničním 
provozu.

Dítě jako chodec
� děti by měly vědět, jak a kde se správně přechází přes silnici, a také, že 
i na přechodu pro chodce musí být ostražité, je důležité se rozhlédnout, 
navázat s řidičem oční kontakt
� naučte děti vnímat zvuky na ulici, seznamte je s různými druhy doprav‑
ních prostředků, jejich významem a jak mohou být nebezpečné
� ověřte, zda děti správně rozpoznají barevnou signalizaci na semaforu
� při hře s autíčky můžete dětem ukázat, jak může být dlouhá brzdná dráha 
vozidel jedoucích různou rychlostí
Dítě jako spolujezdec
� vždy používejte ve vozidle správný zádržný systém pro své dítě
� sdělte mu, co se stane, když se nepřipoutá bezpečnostním pásem
� informujte jej, jak správně nastupovat do vozidla a vystupovat z něj
� a proč nemá za jízdy vyrušovat řidiče

Jak naučit děti pravidlům silničního provozu?

Zodpovědní rodiče jsou tím nej‑
lepším příkladem. Už v předškolním 
věku děti velmi rychle postřehnou, 
jak se správně orientovat v doprav‑

ním prostředí, bude tak pro ně v bu‑
doucnu mnohem jednodušší zachovat 
se bezpečně v závislosti na vzniklé 
situaci. Dávejte také pozor, ať nejste 
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vlastním dětem špatným příkladem. 
Děti samozřejmě vnímají i nesprávné 
chování, které vidí u dospělých a mo‑
hou ho napodobovat. Vyvarujte se 
proto například přecházení vozovky 
na červenou, nesprávnému přecháze‑
ní přes silnici či přejíždění plné čáry.

Při společných procházkách vy‑
užívejte různých nastalých situací 
a dítěti vysvětlete, jak se v nich za‑
chovat a jaké jsou povinnosti chod‑
ce. Při pozorování ostatních lidí 
můžete s dítětem zhodnotit, zda se 

v silničním provozu chovají správ‑
ně, popř. co dělají špatně. Sledujte 
semafory pro chodce i vozidla, nechte 
dítě popsat význam jednotlivých ba‑
rev. Na bezpečném místě naučte dítě 
ovládat správnou techniku jízdy na 
kole či odrážedle, naučte je správně 
používat cyklistickou přilbu. Formou 
hry ukažte dítěti řešení různých do‑
pravních situací.

Krajské ředitelství
Moravskoslezského kraje

nprap. Bc. Marika Jeličová

Stavební práce: Realizace domů na klíč, zámkové dlažby.

Jean, přibalil jste do kufru klavír?

Proč klavír?
Zapomněl jsem na něm 

naše letenky.

info / info / vtip / Żart reKlama / placená inzerce / gratulacje / blaHopŘání

Přejeme mnoho zdraví a štěstí jubilantům,
kteří těchto dnech slaví své narozeniny.

Życzymy niezawodnego zdrowia i szczęścia
solenizantom, którzy w tym okresie

obchodzą swe urodziny.
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Periodický tisk samosprávného kraje územního celku obce Návsí s názvem Návsíčko, vydává 
Obecní úřad Návsí, se sídlem Návsí č. p. 327, MK ČR E12338, vydáván vždy v polovině daného mě‑
síce, číslován vzestupně dle daného měsíce počínaje lednem č. 1/2021 a konče prosincem č. 11/2021, 
náklad 1200 ks. Zodpovědná osoba: Marian Waszut. Neprošlo jazykovou úpravou.

tiráŽ

Kdysi dávno žila žába, která radostně skákala mezi 
loukami, rybníky, jezery a lekníny. Skok za skokem 
se jednoho dne ocitla ve vesnické stodole.

V koutě zahlédla velký hrnec. Vyskočila na okraj 
hrnce a zjistila, že je naplněn čistou a studenou vodou.

„Skvělý bazén a celý jen pro mě!“ pomyslela si ra‑
dostně.Elegantně se znovu a znovu potápěla, předvedla 

i parádní piruetu a pravděpodobně vyzkoušela všechny plavecké styly. Byla 
v tom dokonalou šampionkou. Bezstarostně a vesele kolem sebe stříkala 
vodou. Tu nějaká neviditelná ruka rozdělala oheň pod hrncem. Voda se 
začala pomalu ohřívat a brzy už byla příjemně teplá. Žabka si to spokojeně 
pochvalovala.

„Super, to je ještě lepší! Mám bazén a je dokonce vyhřívaný!“ Stále si 
užívala pohodovou koupel.

Teplota vody však nebezpečně stoupala… Voda se ohřívala, ale žabka 
tomu věnovala jen malou pozornost. Hlavně proto, že ji horko ukolébávalo, 
uspávalo, až pomalu usnula.

Nakonec byla voda tak horká, že 
se začínala pomalu vařit. Nebylo to 
příjemné, ale žába už neměla žádnou 
sílu k tomu, aby se pokusila z hrnce 
dostat.

Kdyby se najednou ponořila do 
horké vody, vyskočila by z hrnce je‑
diným záchranným skokem a v re‑
kordním tempu. Voda v hrnci se však 
zahřívala postupně, pomaloučku 
a naše žabka celou situaci podcenila. 
Propásla pak ten správný okamžik, 
kdy se ještě mohla zachránit.

Nedopusťme, abychom si pomalu 
zvykali na zlo takovým způsobem, 
že ho časem jen stěží rozeznáme 
od dobra…

(Bruno Ferrero) Nejen pro děti připravila katechetka Ivona Szkanderová

ŽáBa
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